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Töötud noored 
saavad tasuta 
koolitust

Tartu Ärinõuandla kut-
sub Tartumaa 16-30aasta-
si töötuid osalema pro-
jektis “Tartumaa noored 
töötud ettevõtjaks”, mille 
eesmärgiks on julgustada, 
motiveerida ning koolita-
da Tartumaa noori alus-
tama oma ettevõttega, 
pakkudes selleks põhja-
likku koolitusprogrammi, 
individuaalset nõustamist 
äriplaani koostamisel ja 
ettevõtte arendamisel 
ning rahalist toetust ette-
võtlusega alustamiseks.

Projekt pakub tasuta 
15 päevast koolituskur-
sust, kus käsitletakse kõi-
ki olulisi ettevõtlusega 
seotud teemasid (äriidee, 
toode ja teenus, turundus, 
maksud, seadusandlus, 
raamatupidamine jpm.) 
ning samuti psühholoo-
gia, loovuse ja ettevõtte 
ning meeskonna juhtimi-
sega seonduvat.

Koolituse ajal ja koo-
litusjärgselt nõustatakse 
noori tasuta ettevõtlu-
se alustamisega seotud 
valdkondades ettevõtte 
edukaks käivitamiseks. 
Omandatakse teadmisi 
ja oskusi äriplaani koos-
tamiseks, mille alusel on 
võimalik taotleda projek-
tilt või Tööturuametilt ra-
halist toetust ettevõtluse 
alustamiseks, vajalike põ-
hivahendite soetamiseks 
või ettevõtluseks vajalike 
ruumide renoveerimi-
seks. Hiljem on koostatud 
äriplaani alusel võimalik 
küsida toetust Ettevõtlu-
se Arendamise Sihtasu-
tusest.

Projekti esimene 
grupp, mis alustas 2007. 
aasta septembris, on prae-
guseks hetkeks läbinud 
koolituskursuse, kaits-
nud oma äriplaanid ning 
edukamad neist on saa-
nud toetust ettevõtlusega 
alustamiseks. Projekti II 
grupp alustab juba jaa-
nuaris. Koolitus toimub 
Tartu linnas, maakonna 
inimestele tasustatakse 
transpordikulud ja vaja-
dusel kompenseeritakse 
ka majutuskulud Tartus.

Projekti juht on SA 
Tartu Ärinõuandla ja 
partneriks Tööturuamet. 
Projekti finantseeritakse 
Euroopa Sotsiaalfondist.

Projektis osalemiseks 
ning lisainfo saamiseks 
võta kuni 14. jaanuari-
ni ühendust: Siim Aus-
mees (Tartu Ärinõu-
andla konsultant); tel. 
736 6325; e-mail: siim.
ausmees@tartu.bas.ee 
EPP

Elva lasteaia Õnneseen 
25. sünnipäevapeol esine-
nud endised kasvandikud 
on tõusvad tähed staaride-
taevas.

Virve Tomson

“Sain täna siin suure-
pärase kontserdielamuse, 
mida ma kahe viimase nä-
dala jooksul jõulukontser-
te külastades veel saanud 
pole,” märkis Õnneseene 
õpetajatele tänukirju jaga-
nud Tartu maavalitsuse ha-
ridus- ja kultuuriosakonna 
juhataja Annely Võsaste. 
“See on minu kõige suu-
rem jõulukingitus sellel 
aastal.”

Oma endist lasteaeda ja 
kasvatajaid olid juubeli pu-
hul laulu- ja tantsuesituste-
ga tervitama tulnud Luisa 
Värk, Kerstin Kruuse koos 
tantsupartner Maksim 
Stepanoviga, üle-lahe-
mees Jorma Savolainen, 
Eliisa Kõiv, kes koos endi-
se lasteaiakaaslase Raner 
Kruusega ka peoõhtut läbi 
viis, andekas laulutüdruk 
Elise Ustav, viiulit mängis 
kolm aastat tagasi Õnne-
seene presidendiks valitud 
Toomas Hendrik Ellervee. 
Kõige kaugem külaline oli 
jõuluajaks ookeani tagant 
kodumaile sõitnud Kerli 
Kõiv.

“Elvasse tõid mind jõu-
lud ja perekond,” rääkis 
aasta lõpul Ameerikas oma 
esimese plaadiga valmis 
saanud Kerli. “Tundsin, 
et olen nii kaua ära olnud 
ja enne, kui elus edasi lii-
kuda, on mul vaja natuke 
rohkem oma juurte kohta 
teada saada. Külastan oma 
vanavanemaid, uurin lap-
sepõlve kohta ja filmin.”

Isad saavad 
jaanuarist palgalist 
puhkust

Alates 1. jaanuarist on 
töötaval isal õigus saada 
ema rasedus- ja sünnitus-
puhkuse ajal või kahe kuu 
jooksul pärast lapse sündi 
kümme tööpäeva isapuh-
kust, mille eest tasutakse 
tema keskmise palga alu-
sel.

Isapuhkuse eest maksab 
töötajale tööandja, mille 
hiljem hüvitab riik sot-
siaalministeeriumi eelarve 
kaudu. Riik ei hüvita siiski 
rohkem kui kolmekordse 
Eesti keskmise brutokuu-
palga.

Praegu on isal õigus 
saada ema rasedus- ja sün-
nituspuhkuse ajal või kahe 
kuu jooksul pärast lapse 
sündi neliteist kalendri-
päeva lapsepuhkust. Prae-
gu saavad isad täiendava 
lapsepuhkuse kasutami-
se eest 66 krooni päevas. 
EPP

Elekter kallineb

Tulenevalt alkoholi-, 
tubaka-, kütuse- ja elekt-
riaktsiisi seadusest hakka-
vad elektritarbijad maks-
ma igalt kasutatud elektri 
kilovatt-tunnilt viis senti 
aktsiisitasu.

Aktsiisitasu hakkab 
elektriarvel kajastuma 
eraldi reana. Seega ühele 
keskmisele perele, kes tar-
bib aastas ligi 3500 kWh 
elektrit, lisandub arvele 
umbes 17 krooni kuus. 
Laekunud elektriaktsiisi 
kasutatakse Eesti Energia 
pressiesindaja sõnul siht-
otstarbeliselt keskkonna-
seisundi hoidmiseks, loo-
dusvarade taastootmiseks 
ja keskkonnakahjustuste 
heastamiseks. BNS

Õnneseenest sirguvad tähed

Oma tegemistest ja las-
teaiamälestustest pajatasid 
veel Õnneseene kuningas 
aastast 1986, praegu Eesti 
Kaitseväe nooremleitnant 
Mati Parts, Eesti laskesuu-
sakoondise liige Priit Viks, 
lasteaiaõpetaja Anu Parts. 
Punane lindiriba kuuere-
vääril Õnneseene esimest 
avatseremooniat meenuta-
mas, esitas Elva Konsumi 
lillepoe florist Tarmo 
Sunts kahekümne viie aas-
ta tagusel sündmusel ette-
kantud luuletuse ja kinkis 
juhataja Kersti Mihailovile 
kahekümne viiest õiest 
seatud roosidesülemi.

Lasteaia staažikatele 
töötajatele andis maavalit-
suse ja haridus- ja teadus-
ministeeriumi tänukirjad 
üle Annely Võsaste. Tartu 
maavanema tänukirja sü-
damega tehtud töö eest 
pälvisid õpetajad Marge 
Abermann, Kristi Zujeva, 
Urve Grossthal, logopeed 
Urve Haller, õppealajuha-

taja Külli Sibul, juhataja 
Kersti Mihailov, tantsu-
treener Katrin Kruuse. 
Haridus- ja teadusminis-
teeriumi tänukirjad pälvi-
sid õpetajad Tiina Jesina, 
Anu Juhanson, muusika-
õpetaja Tiina Viks, õppe-
alajuhataja Külli Sibul.

Märkimisväärse kingitu-
se tegi lasteaiale perekond 
Kruuse, kes asutas pereisa 
ideel “Õnneseene laulu-
de” fondi ja toetab lasteaia 
kasvandike laulude plaadi 
välja andmist 2000 kroo-
niga.

“Õnneseen on laste 
kaudu kasvatanud ka las-
tevanemaid,” ütles Urmas 
Kruuse. “Mõtlesin, et mis 
võiks olla meiepoolseks tä-
nuks, et Õnneseen olemas 
on. Otsustasime perekond 
Kruuse poolt asutada täna 
ühe fondi “Õnneseene 
laulud”. See on olnud mul 
unistus, mis jäi mul Elvas 
linnapea ametis olles täit-
mata-toetamata. Et Õnne-

seen saaks välja anda oma 
laste lauludega plaadi ja 
kaasata sinna ka lasteaia 
endisi kasvandikke. See on 
midagi sellist, mis vajaks 
jäädvustamist.”

Lasteaia oma plaadi 
väljaandmisel lubasid hea 
meelega kaasa lüüa kõik 
kohalolnud laulustaarid. 

“Tahan kirjutada kind-
lasti laulu ise, ma ei teeks 
ninnu-nännu lugu,” seletas 
Kerli Kõiv. Laulaksin lap-
sepõlve rõõmust ja valust. 
Sellest, kuidas laps on kui 
käsn, kes õpib ümbritse-
vast.”

“Plaadi mõte on väga 
südantsoojendav idee. Ar-
van, et kõige õigem oleks 
sinna plaadile ise lood 
kirjutada, et väikestel “õn-
neseentel” oleks võimalik 
neid laule õppida ja hiljem 
esitada,” arvas Õnnesee-
nele sünnipäevaks raama-
tu “Kuidas saada super-
staariks” kinkinud Luisa 
Värk.

Superstaaride ja tantsutähtede konkurentsis säranud Luisa Värk peab lasteaeda Õnneseen oma lapsepõlve parimaks paigaks. 
Väikeste “õnneseente” ja muusikaõpetaja Tiina Viksi seltsis oli lauluesitus soe ja südamlik.

Õppealajuhataja Külli Sibul (vasakult), juhataja Kersti Mihailov, Tartu Maavalitsuse ha-
ridus- ja kultuuriosakonna juhataja Annely Võsaste, õpetaja Tiina Jesin ja õhtujuht Eliisa 
Kõiv lasteaia juubelipeol.

Fotod: Virve Tomson

Arendusselts
korraldab
mõttetalguid
valdades

8.-17. jaanuaril 2008 
korraldab Tartumaa Aren-
dusselts seminarid Tar-
tumaa valdades, et mää-
ratleda Leader-strateegia 
prioriteedid. Tartumaa 
inimesi kutsutakse aktiiv-
selt osalema. On väga olu-
line, et kõigi head ideed ja 
asjalikud mõtted saaksid 
strateegiasse kirja, sest 
just selle alusel hakkab 
toimuma arendusprojekti-
de rahastamine perioodil 
2009-2013.

Neljapäeval, 15. jaanua-
ril kell 16-18 toimub semi-
nar Nõo vallamajas, kuhu 
oodatakse Nõo, Puhja ja 
Konguta rahvast.

Info ja registreerimine: 
kristiina.liimand@tas.ee, 
tel 743 0088. EPP

Elva linna aasta teo vali-
misel võistlesid omavahel 
raudteejaam ja loomaklii-
nik. Lk 2

Elvakad olid tänavu jõu-
lukaunistustega rohkem 
vaeva näinud. Lk 3

Millest kirjutasime aastal 
2007. Lk 4-5



5. jaanuar 20082

Juba teist aastat pakuvad Elva linnavalitsus ja Elva Pos-
tipoiss ühiselt linnarahvale võimalust valida parim tegu 
mööduvast aastast, mis võimalikult paljudele inimestele 
korda läheb.

Sirje Veldi

Kui eelmisel aastal üllatas komisjoni, et enim hääli 
anti noorte hiphopfestivalile, siis tänavu oli üllatus veelgi 
suurem, kui enamvähem võrdselt hakkas hääli tulema ka-
hele üksteisest pealtnäha väga erinevale teole ning alles 
aasta viimastel päevadel selgus, kas peale jääb Elva linna 
alguspunktiks peetav renoveeritud vaksalihoone või loo-
makliiniku avamine. Nende kahe objekti vahel jagunes 
97 protsenti ehk 6568 häält. Valdavalt anti hääli interneti 
teel, hääletussedeleid toodi toimetusse kaks.

Elva linnapea Reno Laidre ütles, et kuigi linna seisu-
kohalt on tähtsad kõik pakutud teod, siis tavalise linnako-
danikuna hääletas ka ta ise loomakliiniku poolt.

“Inimestele lähevad korda asjad, millega nad otseselt 
kokku puutuvad, nad ei tee küsitlusele vastates mingit 
analüüsi, see on hetkeemotsioon,” ütles Laidre. “Osadele 
inimestele läheb korda bussi- või rongisõit, sest nad tarbi-
vad seda teenust iga päev. Neile läheb korda, et linna üks 
olulisemaid objekte on korda tehtud. Ka neile, kes täna 
sõidavad autoga, kuid viis või kümme aastat tagasi sõitsid 
veel rongi või bussiga, läheb see samuti korda. Ka temale 
teeb see rõõmu. Veterinaarid ja loomakliinik läheb korda 
neile, kellel on kodus koerad-kassid. Meie identiteet on 
linn metsas, kus on väga palju eramaju ja reeglina on neis 
ikka üks majavalvur koer või kass ja korteriinimestele 
meeldib kindlasti see, et nüüd on neid hulkuvaid loomi 
palju vähem.”

Laidre sõnul pole olemas linna seisukohta, mis ütleks, 
milline tegu oli eelmisel aastal olulisem.

“On elanike arvamus ja kui elanikud on otsustanud 
valida aasta teoks raudteejaama, siis nii see ka on,” ütles 
Laidre.

Aasta teoks valimine on auasi, sest mingit auhinda 
peale Elva Postipoisi aastatellimuse välja ei anta. Sestap 
tegi Laidre ettepaneku vormistada aastatellimus looma-
kliinikule ja kirjutada rohkem neist.

“Raudteejaamast jõuab sel aastal veel kirjutada küll, 
näiteks maikuus, kui valmib raudteejaama ekspositsioon 
ja on oodata ministrite külaskäike,” leidis Laidre.

On üsna tavatu, et ühe lin-
na aasta teoks kandideeri-
vad enamvähem võrdsete 
häältega üle saja aasta 
vanune vastrenoveeritud 
vaksalihoone ja napilt 
üheksa kuud suhteliselt 
kitsastes tingimustes te-
gutsenud lemmiklooma-
kliinik.

Sirje Veldi

“Ilus oli vaadata, väga 
soe tunne oli,” ütles Me-
rike, kes kuulis Elva ko-
dulehel olevast gallupist 
alles ajakirjanikult. “Aga 
raudteejaam on ju ka väga 
tähtis? Kui vaadata vaksa-
lihoonet, siis on see ikka 
ka selline saavutus – neid 
ei saa kohe võrrelda! Ja 
Peedule tehti ilus laste-
aed... See ju ka suur asi.”

Reklaamid jäid 
sahtlisse

Kui teiselpool Tartut, 
Vara vallas elavad looma-
arstid Merike Lüüdik ja 
Tõnu Kalja eelmise aasta 
märtsis Elva vana sauna-
maja ühes nurgas looma-
kliiniku avasid, mõtlesid 
nad, et olgu, eks vaatame, 
mis sest kõigest saab.

“Kõiges on süüdi Elva 
linnavalitsuse haljastus-
spetsialist Milvi Saareki-
vi,” räägib Merike. “Tema 
käis ja nuias, nagu takjas. 
Ja mina ju ei oska “ei” öel-
da...”

Oma esimese looma-
kliiniku avamiseks tegi 
Tõnu terve pika nimekirja 
kõigist ümberkaudsetest 
valdadest, mis jäävad 30 
kilomeetri raadiusse üm-
ber Elva linna ja mõtles, 
millistele kodulehekülge-
dele ja vallalehtedele oma 
ettevõtmisest reklaami 
saata. Ent need paberid 
jäidki lauasahtlisse, sest 
info kauaoodatud looma-
kliiniku avamisest levis kui 
kulutuli Elvast kaugemale-
gi. Umbes kuu aja pärast 
helistati Rõngu vallast, siis 
Valga linnast, kellega on 
ka koostöö igati hästi su-
junud.

Esimene töönädal tegi 
loomaarstidel hinge soo-
jaks: inimesed tulid, lilled 
näpus, sest olid naabrilt 
kuulnud või lehest luge-
nud, et lõpuks ometi on ka 
Elvas võimalik oma lem-
mikloomale häda korral 
abi saada.

“Neil on hea meel, et 
me oleme siin,” räägib 
Merike õhinal. “Inimesed 
tulevad ka nüüd läbi, liht-
salt tänama.”

“Kui meil alguses oli 
tunne, et ei tea, kas meid 
ikka niiväga siin vaja on, 
siis nüüd on tunne, et 
peaks ühe inimese veel 
juurde otsima,” räägib 
Tõnu, kelle sõnul pole neil 
olnud aega ei oma kodu-
lehte välja mõelda ega ise-
gi visiitkaarte tellida.

Küsimusele, kas pere-
bisnis pole kaasasid oma-
vahel tülli ajanud, vastab 
Merike, et eks ütlemisi on 
tulnud sellel pinnal, et kes 
rohkem tööd teeb. Kuid 
selles osas on nad üks-
meelsed, et kui klient on 
kuningas, siis loomaarst on 

Internetis antud hääled
1. Elva vaksalihoone renoveerimine 3429
2. Loomakliiniku avamine 3139
3. Elva kooli almanahhi Männikasvud
 taasilmumine 88
4. Lasteaia Õnneseen juurdeehitus 70
5. Arbimäe Konsumi avamine 19
6. Peedu lasteaia ehitus 11
7. Heakorratelefon 7
8. Murumuna lasteaia renoveerimine 6
9. Munitsipaalmaja remont 1
10. Muu  10

ka inimene.

Tihe töögraafik
Merike on kliinikutes 

loomaarst olnud 1999. 
aastast. Tõnu oli 90ndate 
alguses EPA-sse astudes 
oma kursuselt ainus, kes 
juba velskrina väikeloo-
madega praktiseerinud. 
Loomakliinikuidki oli vaid 
Tartus ja Tallinnas ning siis 
käis külarahvas ikka Tõnu 
uksele koputamas. Ena-
mus loomaarstide kliente 
sel ajal olid ju lehmad ja 
sead ning loomaarstid töö-
tasid peamiselt farmides, 
olid siis nn tõpratohtrid.

“See oli selline masstöö 
lautades, mis endale mi-
dagi ei pakkunud,” räägib 
Tõnu. “Laudas oli palju 
rutiinset tegevust, mis enda 
arengusse midagi juurde 
ei andnud, päevläbi olid 
sõnniku sees... Tundsin, et 
hakkan manduma.”

Vahepeal pidas Tõnu 
muid ameteid, ühine loo-
makliinik Elvas tõi Tõnu 
jälle oma erialale tagasi.

Loomaarstide töögraa-
fik on minutipealt orga-
niseeritud, iga päev vähe-
malt 12 tundi. Elvas ollak-
se esialgu kolmel päeval 
nädalas. Merikest ja Tõnut 
oodatakse ka Tartu looma-
de varjupaigas. Paar korda 
nädalas sõidab Tõnu ka 
Valka, appi sealse varju-
paiga hoolealustele. Koju 
Varale jõutakse tavaliselt 
alles kella kaheksaks õh-
tul.

Tõnu ütleb, et ka oma 
küla inimesed käivad va-
hel neil kodus abi otsimas, 
kuigi nad pole seda eriti 
välja hõiganud. “Ehk ongi 
hea – saame kodus vaikselt 
olla. Sest muidu olekski 
kogu aeg ainult töö,” ütleb 
ta.

See ei tähenda, et kodus 
vaid rahu oleks. Merikese 
mobiiltelefon vastab öö-
päevaringselt ja kui ikka 
tõepoolest on öösel kiiret 
abi vaja, siis tuleb minna. 

Ent Merikesele meenub ka 
üks selline telefonikõne, 
kus kell pool neli öösel he-
listatakse ja kurdetakse, et 
just jõudsin koju ja leidsin 
kassilt puugi, et mis teha.

“Sellele inimesele oleks 
tahtnud öelda, et ärge siis 
näppige öösel kassi,” nae-
rab Merike.

Korra kutsunud looma-
arste südaööl välja pääste-
amet, et ühes õues on koer, 
kel valge vaht suu ümber 
– ju on marutaudis.

“Kõige naljakam oli 
see, et koer oli maasika-
peenarde vahele pugenud 
ja kõik maasikalehed täis 
tatistanud,” räägib Tõnu. 
“Perenaisel oli ikka tõeli-
ne mure, et nüüd on maa-
sikad ka raisus.”

Hulkurid satuvad 
varjupaika

Loomakliiniku peamis-
teks klientideks on muidu-
gi koerad ja kassid, ent ka 
küülikud, rotid, merisead 
ja hamstrid, sekka mõni 
papagoi ja tšintšilja. Ühel 
korral on tulnud ravida 
toonekurge, kes osutu-
nud pimedaks ja seetõttu 
ei saanud temast kahjuks 
asja ning ühte metskitse, 
kelle tõi neile üks Elvas 
elav looduskaitsja, kes siis 
kitsekese edasi Nigulasse 
toimetanud, kus on loo-
made turvakodu, mis eri-
neb näiteks Elistvere loo-
mapargist seetõttu, et seal 
mitte ei kodustata loomi, 
vaid hoitakse niiviisi, et 
neid saaks loodusesse ta-
gasi lasta.

Peamiselt tuleb looma-
kesi vaktsineerida, steri-
liseerida ja kastreerida. 
Kasse tuleb koos Tartu 
varjupaigaga kuus sterili-
seerida ikka ligi 70. Väga 
palju on loomadel karva- 
ja sügelemise probleeme, 
mis tuleneb viletsast poe-
toidust ja loomaomanike 
surmkindlast veendumu-
sest, et “tema loomal küll 
parasiite ei ole.”

“Tegelikult pole need 
õues olevad ketikoerad 
enamasti aastaid ussirohtu 
saanud ja ühel hetkel nad 
ei saa endaga enam hakka-
ma. Ühel hetkel inimene 
tuleb ja kurdab, et koera-
kene ei söö...,” räägib Me-
rike.

Lisaks tegeleb Tõnu ka 
hulkuvate koerte ja kassi-
de püüdmisega. Selliseid 
hulkureid, kel kodu ole-
mas, kuid kes seda üles ei 
leia, tuleb ette paar korda 
kuus.

“Tihti lastakse kutsa 
lihtsalt pissile – inimesed 
ei saa aru, mis selles halba 
on, kui koer omapäi rin-
gi jalutab,” räägib Tõnu. 
“Inimesed alles harjuvad 
mõttega, et vabalt linnas 
ringi jalutav koer kinni 
püütakse. On olnud üks 
juhus, kus üks inimene ar-
vas, et tema koer on kiusu-
pärast kinni võetud.”

Tõnu sõnul ei tasu selle 
üle imestada, sest paljud 
omavalitsusedki ei pea 
hulkuvaid loomi problee-
miks ning soovi nendega 
tegelda ei ole. Erandiks on 
Tõnu sõnul siin Elva linn, 
Rõngu, Nõo ja Palupera 
vald.

Loomakliinik peab 
jääma

14-aastane Pati näeb so-
liidsele eale vaatamata hea 
välja. Ainult kuulmise ja 
nägemisega on raskusi. Ja 
ei lase kõrvu puutuda isegi 
oma perenaisel. Suukorvi 
pole soliidne koerapapi 
eluski kandnud ja arstil 
käis samuti viimati kümme 
aastat tagasi. Loomaarsti-
del on teadagi seks puhuks 
omad nipid, et vajalikud 
protseduurid tehtud saaks. 
Perenaine saadetakse 15 
minutiks linna jalutama ja 
Tõnu kaob tõrksa Patiga 
tagaruumidesse, et Merike 
saaks tegelda pingsalt pe-
renaise põue pugeda üri-
tava musta karvakeraga, 
kes on selle kliiniku püsi-
klient.

Tõnu ja Merike ei tee 
saladust, et neil on hinnad 
Tartu kliinikutega võrrel-
des pea poole odavamad.

“Kes on Tartus ära käi-
nud, hinna ära näinud, 
need tulevad tagasi ja 
toovad meile poest saia-
kesi – et “teil on niikuinii 
kõht tühi,”” naerab Me-
rike. “Positiivset on ikka 
rohkem ja tühja neist, kes 
praalivad – need pole nii-
kuinii kusagil millegagi 
rahul.”

Uus aasta võib looma-
kliinikule tähendada aga 
kolimist, sest Elvasse ha-
katakse vana saunamaja 
asemele ehitama veekes-
kust.

“Vaadates inimeste hin-
nangut, siis me ikka peame 
siia kuidagi jääma. Äkki 
ikka õnnestub sobilikud 
ruumid saada? Ehk on kel-
lelgi häid rendipindu pak-
kuda?” mõtiskleb Merike.

Abilinnapea Toomas 
Järveoja on sama meelt: 
“Loomakliinikule peab 
igal juhul ruumid leidma, 
et nad siit kuhugi ei lä-
heks.”

Linnavalitsus ja Elva Postipoiss otsustasid kohaliku lehe 
aastatellimuse kinkida Elva loomakliinikule – tänuks selle 
eest, et oma hea tööga on nad võitnud rahva usalduse ja pak-
kunud tugevat konkurentsi ajaloolisele jaamahoonele aasta 
teo valimisel. 

Reno Laidre: jaamahoonest jõuame 
veel rääkida

Merike Lüüdik: neil on hea 
meel, et me siin oleme

Foto: arhiivElva raudteejaam jõuluvalguses.

Saja-aastane aadlidaam Olga Käiro
3. jaanuaril sai saja aastaseks elvalane Olga Käiro. Eestimaa-
laseks sai Poola ning Saksamaa aristokraatia juurtega Olga 
saatuse tahtel noore tütarlapsena, kuid Eesti kodakondsuse sai 
ta alles 90 aastaselt. Olga on jäänud tõeliseks ja väärikaks daa-
miks ka saja-aastasena. Varem elas Olga Tartus, kuid nüüd vee-
dab juba kümnendat aastat vanaduspõlve Elvas tütre juures.
Kadestamisväärselt heas vormis juubilar hoiab end ajalehtede 
vahendusel päevaprobleemidega kursis ning armastab vaadata 
telerit. Suure juubeli puhul käisid Olgat õnnitlemas Elva linna-
volikogu esinaine Leelo Suidt ja linnapea Reno Laidre (pildil 
vasakul).
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MIS JUHTUS?

Vargused
Ajavahemikul oktoobrikuu lõpust kuni 24. detsembri-

ni varastati Nõo vallas Vissi külas ühe talu metsast umbes 
60 tihumeetrit puid.

Ööl vastu 21. detsembrit murti Kirde tänaval sisse sõi-
duautosse BMW 530, kust varastati automaki juhtpaneel 
koos televiisoriga. Samas murti sisse ka kõrval seisnud 
sõiduautosse BMW, sellelt autolt varastati tagaspoiler.

Ööl vastu 26. detsembrit varastati Rõngu vallas Teedla 
külas ühe maja eest sõiduauto Volkswagen Golf. 27. det-
sembril kell 17.45 helistas politseisse kodanik, kes teatas, 
et ta märkas Koruste külas Valguta teel kraavis sõiduau-
tot VW, mille kirjeldus vastab politsei poolt tagaotsitava-
le sõidukile. Selgus, et tegemist oligi sama autoga.

Ööl vastu 31. detsembrit on Vaiksel tänaval asuva maja 
aiast varastatud jõulukaunistused.

Liiklus
20. detsembril kell 20.55 ei täitnud Ragnar (s 1988) 

Tartu maanteel liiklusmärgi “Sõidu keeld” nõudeid. 
Sama päeva õhtul kell 22.45 ületas Kesk tänaval sõidukii-
rust Pavel (s 1982), kell 23.10 Marko (s 1977) ja kell 23.30 
Sigrid (s 1989).

21. detsembril kell 9 ületas Valga maanteel sõidukii-
rust Ats (s 1972).

22. detsembril kell 15.45 teatati politseile, et Elvas sõi-
dab ringi Ford Sierra, mille juhil puuduvad load. Politsei 
kõrvaldas roolist 1991. aastal sündinud juhiloata noorme-
he. Sama päeva õhtul kell 19.25 kihutas Nõo vallas Ain (s 
1970) ning kell 19.55 peatas politsei Elvas juhiloata Ind-
reku (s 1981). Mees on sama teoga ka varem politseile 
vahele jäänud.

23. detsembril kell 20.05 jäi Konguta vallas politseile 
silma 1992. aastal sündinud juhiloata poiss.

24. detsembril kell 20.57 jäi Elvas politseile vahele ju-
hiloata Paul (s 1985), kellel oli juhtimise õigus karistuse-
na ära võetud. Sama päeva õhtul kell 22 peatas politsei 
Rõngu vallas juhiloata Indreku (s 1985), kel oli samuti 
juhtimise õigus karistusena ära võetud.

26. detsembril kell 19.30 liikles Nõo vallas 1991. aastal 
sündinud juhiloata poiss.

Kell 20 ületas Nõo vallas Mikk (s 1984) raudteed foori 
keelava tule ajal. Kell 20.35 kõrvaldas politsei Elvas au-
toroolist 1991. aastal sündinud juhiloata poisi, kes jättis 
kontrollijale esitamata liikluskindlustuspoliisi ning kelle 
sõiduk ei olnud läbinud tehnoülevaatust.

28. detsembril kell 19.25 ületas Nõo vallas Endel (s 
1959) raudteed foori keelava tule ajal. Sama päeva õhtul 
kell 20 liikles Nõo vallas 1956. aastal sündinud juhiloata 
mees, keda on sama teo eest ka varem sõiduki juhtimiselt 
kõrvaldatud.

1. jaanuaril kell 18 ületas Nõo vallas sõidukiirust 25 
km/h võrra Oliver (s 1986). Sama päeva õhtul kell 20.26 
liikles Elvas 1991. aastal sündinud poiss, omamata juhti-
mise õigust.

Roolijoodikud
22. detsembril kell 21.25 peatas politsei Elvas alkoho-

lijoobes Margo (s 1983). Mees eiras ka kohustusliku pea-
tumise märguannet.

23. detsembril kell 3.30 teatati politseile, et Elva poolt 
kihutab Tartusse sõiduauto Ford Mondeo, mis kaldub 
aeg-ajalt vastassuunavööndisse. Politsei tabas sõiduki 
Nõos. Autot juhtinud Tarmo (s 1983) oli alkoholijoobes 
ja juhtimisõiguseta. Sõiduk sundteisaldati tasulisse park-
lasse.

25. detsembril kell 18.40 peatas politsei Konguta vallas 
juhiloata ja alkoholijoobes Tarmo (s 1984).

30. detsembril kell 22 oli Rõngu vallas autoroolis alko-
holijoobes Astrid (s 1967).

Avalik kord 
20. detsembril kell 21 tarvitas 1990. aastal sündinud 

poiss Rõngu vallas alkohoolset jooki, 20 minutit hiljem 
jäi politseile Nõo vallas silma 1993. aastal sündinud alko-
holijoobes poiss.

28. detsembri südaööl tuigerdas Elvas avalikus kohas 
1991. aastal sündinud joobnud olekus poiss.

Liiklusõnnetus
31. detsembril kella 21.30 paiku juhtus liiklusõnnetus 

Rõngu vallas Viljandi-Rõngu tee 55. kilomeetril, kus sõi-
duauto BMW 520, mida juhtis Alvar (s 1986), sõitis teelt 
välja vastu puud. Juht toimetati TÜ Kliinikumi ravile.

Lõuna-Eesti Päästekeskus
Ajavahemikul 24. kuni 27. detsembrini käisid päästjad 

Konguta vallas Annikoru külas kustutamas prügikasti 
põlengut.

Tänavune jõuluaeg tõi ma-
jade ja õuede kaunistamis-
se värskust ning uudsust.

Mare Nõmmik

Varasematel aastatel 
rohkemat kasutust leidnud 
valgusvoolikud olid tänavu 
asendunud puid ja põõsaid 
kaunistavate valguskettide 
ning -võrkude ja räästas-
se riputatud jääpurikaid 
meenutavate valguskar-
dinatega. Paljudes õue-
des säras tuledes kuusk, 
mõnes õues olid koha sis-
se võtnud ka päkapikud 
ning teised muinasjuttude 
tegelased. Koduaedade 
ehtimisel oli tihti hea tu-
lemus saavutatud pelgalt 
mõne puu või põõsa kau-
nistamisel valguskettidega 
koos maja sissepääsu või 
rõdu esiletoomisega. Sil-
ma hakkasid ka lõbusad 
detailid – mõnes õues olid 
jõulusäras nii koerakuut 
kui kasvuhoone. Rohkem 
oli tähelepanu pööratud 
ka jõulutulede värvidele 
ja nende kokkusobivuse-
le. Mõnel juhul oli kokku 
kuhjatud liiga erivärvilist 
valgust – parema efekti 
andnuks ühevärviline.

Meeldivat elamust pak-
kusid Nõmme 15 kasvu-
hoonesse kolinud päkapi-
kud ja stiilselt kaunistatud 

28. detsembril tõi maava-
nem Esta Tamm Tartumaa 
muuseumile sõnumi, et 
uuest aastast haldab muu-
seumi Kultuuriministee-
rium.

Mare Nõmmik

“See aastavahetus toob 
muuseumile kaasa muu-
tuse, kuigi ei ole ette tea-
da, mis sellega kaasneb 
ning milline on Tartumaa 
muuseumi saatus,” märkis 
Tamm. “Ootame ja vaata-
me, mis tulevik toob.”

Tamm soovitas muu-
seumi kollektiivil säilitada 
kõigest hoolimata opti-
mismi, sest ajalugu ja see, 
mida on vaja säilitada, ei 
kao ning töö peab edasi 
kestma.

“Kõige tähtsam on, et 

Väike 4 õu, kus valgus-
ketid keerlesid nii ümber 
piirdeaia kui männitüvede, 
harmoneerudes helevalge-
te “jääpurikatega” katuse-
räästas ja aiavalgustitega 
maapinnal. Vaikne 7 õues 
püüdis möödujate pilku 
meeliköitvalt kaunilt ehi-
tud kuusk.

Jõulukaunistuste komis-
joni esimees Milvi Saare-
kivi märkis, et oma kodud 
olid kenasti kaunistanud 
need, kes on osalenud ka 
Kauni Kodu konkurssidel, 
kuid õnneks leidus ka uusi 
üllatajaid.

Kõige stiilsema ja ter-
viklikuma lahenduse poo-
lest jäid komisjonile silma 
Helju ja Aare Vutt Laane 
17, Angelika Tõnsing Vam-
bola 5, Mall Toim Nõmme 
15, Toomas Uudelt Tartu 
mnt. 9, Janno Pärt Väike 
4, Lea Hermann Pargi 38 
ja Pille Piho Valga mnt. 5a. 
Komisjon autasustab neid 
kodusid 1000-kroonise 
ETK kinkekaardiga.

Eraldi tunnustati 
detaile

Eriauhinna, 500-krooni-
se ETK kinkekaardi vääri-
liseks peeti Svetlana Variku 
Kase 19 kaunist rõdu, Aulo 
Pügi Nõmme 18 kaunist 
rõdu, Meelis Ojaste Vaik-

ne 7 pilkupüüdvat kuuske 
ja Meinhard Lembergi 
Nõmme 9 loodud muinas-
jutumaailma.

Komisjon märkis ära 
ka Käo tee 40, Käo tee 
51, Vambola 18, Vambola 
17, Põllu 15, Kruusa 29, 
Nõmme 28, Saare 4, Vahe 
6, Valga mnt. 22a, Pikk 29, 
Vaikne 1, Vapramäe 5a, 
Kanarbiku 2a, Peedu tee 
2, Pargi 26, Pargi 48, Pargi 
28, Kuuse 3, Kärneri 29 ja 
Uus 2. Nimetatud eramud 
ilmestasid ja kaunistasid 
nii kodutänavat kui linna 
ja nii mõnigi neist vääri-
nuks ka auhinda.

Komisjoni erilisteks 
lemmikuteks said aga 
Nõmme, Kärneri ja Pargi 
tänav, mida võis lausa jõu-
lutänavateks nimetada.

Saarekivi sõnul olid tõr-
vatilgaks aga ettevõtted, 
kes tulid linna kaunista-
misega kaasa leigelt, kuigi 
vahendeid ja võimalusi on 
neil eraisikutest ehk roh-
kemgi.

Ettevõtetest märgiti ära 
oma hooneid ja ümbrust 
alati kenasti kaunistanud 
Elva Tarbijate Ühistu, 
Fixuse kauplus, Elva küla-
listemaja, OÜ Svensson & 
Stenström, lasteaed Muru-
muna ja gümnaasiumi alg-
koolihoone.

Kuigi suured korterma-

jad võinuks särada lausa 
muinasjutulossidena, ei 
suutnud need eramute-
le konkurentsi pakkuda. 
Mõnedel akendel põleva-
test advendiküünaldest ja 
neile kohati värvi lisanud 
kirjudest valgusvanikutest 
jäi selleks väheseks. Näh-
tavasti on kortermajade 
puhul ühtses stiilis kaunis-
tatud aknaid üsna raske 
saavutada.

Ka Peedul märkis ko-
misjon ära vaid paar maja, 
lootes, et järgmiste jõulude 
ajal pingutavad peedulased 
rohkem, sest Peedu puude 
alla sobiks ilu ja sära seni-
sest palju enam.

Vambola uuselamura-
jooni elanikud olid oma 
kodud stiilsete kaunistus-
tega lausa särama löönud, 
mida ei saa kahjuks öelda 
Ploomi-Kreegi uuselamu-
te kohta.

Saarekivi vabandab, kui 
komisjonil jäi ringsõidul 
märkamata mõni äramär-
kimist või lausa auhinda 
vääriv kodu. Selle vältimi-
seks oodatakse järgmisel 
aastal suuremat aktiivsust 
ka kodanikelt, kes võiksid 
kenasti kaunistatud kodu-
dest linnavalitsusele mär-
ku anda.

Kinkekaardid annab 
linnapea üle jaanuaris.

Elvalased nägid kodudeElvalased nägid kodude 
ehtimisega kõvasti vaevaehtimisega kõvasti vaeva

kollektiivil ei tekiks laia-
limineku mõtet. Kui saab 
valmis Eesti Rahva Muu-
seumi uus hoone, on üheks 
võimaluseks sinna tööle 
minna,” lisas Tamm.

Tänukirja koostöö eest 
Esta Tammelt said kõik 
muuseumi töötajad.

Tamm lubas muuseumi 
tegevusele maavalitsuse 
toetust ka edaspidiseks. 
Jaanuaris lubas Tamm 
kohtuda linnapea Reno 
Laidrega, arutamaks kas 
maavalitsusel koos oma-
valitsusega on muuseumile 
ka midagi omalt poolt väl-
ja pakkuda.

Kultuuriministeeriumi 
muuseuminõunik Peeter 
Mauer kinnitas, et paani-
kaks ei ole mingit põhjust, 
sest Tartumaa muuseumi 
ei likvideerita ega sule-

ta, vaid varem siseminis-
teeriumi ja maavalitsuste 
haldusalas olnud maakon-
namuuseumid antakse üle 
kultuuriministeeriumile.

“1. jaanuarist muutub 
muuseumi jaoks see, et di-
rektoriga sõlmib töölepin-
gu maavanema asemel mi-
nisteerium ning muuseum 
töötab endiselt edasi,” üt-
les Mauer.

Maueri sõnul on plaa-
nis kaasata muuseumide 
tegevusse, otsuste tege-
misse ja vastutusse seni-
sest rohkem ka kohalikke 
omavalitsusi, kelle jaoks 
muuseumid töötavad. Kas 
see tegevus saab edaspidi 
toimuma sihtasutuse või 
mõnes muus vormis, ei ole 
praeguseks veel selge.

Tartumaa muuseumi di-
rektori Kaido Orula sõnul 

on maakonnamuuseumide 
küsimus diskussioonitee-
mana kaua üleval olnud, 
veel aasta tagasi ei olnud 
kindel, et see üleminek nii 
kiiresti toimub.

“Esialgu on raske öelda, 
mida see üleminek pea-
le alluvussuhete muutuse 
muuseumile kaasa toob,” 
ütles Orula. “Korraldusli-
kult on nüüd olukord loo-
gilisem, sest kadunud on 
topeltalluvus nii sise- kui 
kultuuriministeeriumile, 
kus töö sisulise juhtimi-
sega tegeles siseministee-
rium, rahastamisega aga 
kultuuriministeerium. Eks 
ole näha, kuidas elu asjad 
paika paneb.”

Orula lisas, et linnava-
litsusega peaks koostöö 
jätkuma samalaadselt, 
nagu senini, seda võiks 

laiendada kindla graafiku 
alusel paika pandud ühiste 
kultuuriürituste osas.

“Hetkel ei saa öelda, 
et ootame linnalt rahalist 
abi, sest meie eelarve osas 
ei ole midagi muutunud,” 

väitis Orula. “Kui me aga 
koos linnaga korraldame 
üritusi, siis me eeldame, et 
ka nende finantseerimine 
toimub erinevatest allika-
test.”

Tartumaa muuseum lahkub maakonna haldusalast

Uueks üllatajaks kodukaunistajate ridades oli Janno Pärdi eramu Väike 4.

Foto: Kayvo Kroon
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Jaanuar
Elva raudteejaama saabusid Eviko ehitusmehed. (1)
Elva 2006. aasta teoks valiti Eesti esimene hip-hop festi-

val, mis toimus 2006. aasta augustis Tartumaa tervisespor-
dikeskuses.

Taas segane seis Elva aianduse ja mesinduse seltsis.
Elva linnas olla ringi tatsanud karu, keda keegi täpselt ei 

näinud, aga kellest kirjutas isegi Eesti Päevaleht.
Elva Baptistikogudus korraldas suurtele peredele jõulu-

peo.
Rõngu fotograaf Raivo Kork pani oma fotod Briti kunin-

ganna Elisabeth II visiidist üles Tartumaa muuseumi. (2)
Tartumaa parimateks sportlasteks valiti teiste hulgas ka 

tennisist Tuule Tani ja autosportlane Kuldar Sikk.
23. jaanuaril avati pidulikult kahe-aastase uuenduskuuri 

läbi teinud Õnneseene lasteaed.

Veebruar
Elva linnavalitsus valis aukodanikuks väliseestlase, USAs 

Lakewoodis elava vanahärra Juhan Simonsoni. Teenete 
märgi said Valdur Born ja Ants Tasuja, kultuuripreemia 
Elva Täht pälvisid Kalev Eek, Helgi Muttik ja Anne Raud-
saar.

Linnavolikogu kinnitas linnaeelarve, mille kogumaht oli 
106 275 469 krooni.

Ilmus Elva gümnaasiumi 26. kirjanduslik almanahh 
Männikasvud, mis erines eelnevatest nii sisu kui uuendus-
liku vormi poolest.

Elva gümnaasiumi direktoriks valiti Matti Kangor.
Riigikogu valimistel lootis Tartu- ja Jõgevamaa valijailt 

25 000 häält koguda ja riigikogusse pääseda Elvast pärit Ka-
lev Kodu, kes nimetas end avalikult uueks Messiaks.

President Toomas Hendrik Ilves käis koos abikaasaga 
Õnneseenes, Päästeametis ja Valguta seltsimajas. (3)

Verevil lasti vastlaliuge ja linnas vooliti lumekujusid.

Märts
Edelaraudtee lisas 1. märtsist Tartu-Valga liinile neli ron-

gireisi.
Elvas kohtusid valijatega keskerakondlased. Riigikogus-

se kandideerinud teletäht Peeter Võsa jagas autogramme ja 
elvakas Rudolf Nursi sai rolleriomanikuks.

Volikogu päris OÜ Lenory juhatajalt Taivo Andersonilt 
aru, kuidas firma on linna teede ja tänavate talihooldusega 

Millest kirjutas Elva Postipoiss 2007. aastal
hakkama saanud.

Riigikogu valimistel kogus Elva piirkonnas enim hääli 
Reformierakond. Suurim häälekoguja Elva piirkonnas oli 
Elva tollane linnapea Urmas Kruuse, kes kogus 1081 häält.

12. märtsil avasid loomaarstid Tõnu Kalja ja Merike 
Lüüdik Elva saunamajas loomakliiniku, mille linnarahvas 
suure tänu ja kergendustundega vastu võttis.

Elva vabatahtlik tuletõrjeühing andis saja-aastase juubeli 
puhul välja ajalooraamatu. (4)

Meie seast lahkus 77. eluaastal ilmatark Aadu Irs.
Elva kooli õpilased käisid ekskursioonil Londonis.
Peeter Aan noppis Austraalias politsei ja tuletõrje maail-

mamängudelt kaks kulda.

Aprill
Elva Postipoiss piilus omavalitsusjuhtide rahakotti. Sel-

gus, et kõrgeimat palka saavad Elva linnapea Urmas Kruuse 
(22 500 kr) ja Rõngu vallavanem Aivar Kuuskvere (18 290 
kr). Volikogu esimeestest on kõrgeim hüvitis Elva linnavoli-
kogu esimehel Leelo Suidtil (9000 kr) ja Nõo vallavolikogu 
esimehel Jaanus Järveojal (4800 kr).

Elva postkontor kolis päris koju. Uus postkontor asub 
18. sajandi lõpus Uderna hobupostijaama kompleksi kuu-
lunud kõrtsihoones.

9. aprillist on linnavalitsusel uus sekretär Kaja Possul.
Elva AMSi juhatuse liige Sirje Viljamaa avas aiandus-

seltsi majas omanimelise kaupluse, kus müüakse ka käsi-
tööesemeid. (5)

Looduse Aasta Foto 2007 konkursil pälvis Elva gümnaa-
siumi neljanda klassi õpilane Robert Jakob Oetjen kaks au-
hinnalist kohta.

Mai
Elva linnas vahetus võim. Linnavolikogu kinnitas linna-

peaks Reno Laidre ja soovis edu Tartu linnapeaks valitud 
Urmas Kruusele. (6)

26. aprilli sündmustel Tallinnas aitasid korda tagada ka 
Elva politseinikud.

27. aprillil Elva gümnaasiumi viiendal maapäeval kogu-
sid 490 õpilast ja 67 õpetajat Elva parkmetsadest ja lähi-
ümbrusest kokku 36 kuupmeetrit prügi.

Vabariikliku karikatuurivõistluse “Mida naerad, kooli-
jüts?” võitis Elva gümnaasiumi 9b klassi õpilane Ville Sokk 
karikatuuriga “Kinnisvaraturg aina kahaneb”.

Siiri Puhalainen korraldas Elvas foorumi “Laps muutu-

vas ajas”.
Elva lionid kinkisid gümnaasiumile kaasaegse metalli-

treipingi. (7)
Linnavalitsus ja volikogu kutsusid kokku ümarlaua, aru-

tamaks vandaalitsemisi Elvas.
Tantsurühm Seeniorid kutsusid oma 10. sünnipäevale 

kõiki linlasi.
6-aastane Fee-Marlen ja tema isa Henn Mägi hoidsid ära 

metsapõlengu, mis võinuks hävitada suure metsatuka Vere-
vi järve ääres.

Puutalgutel valmisid Tartu maratoni taevaväravad.
19. mail pärjati Elva lauluväljakul Lõuna-Eesti vägilaseks 

2007 elvalane Peeter Aan.

Juuni
Linnavolikogu keelas 1. juunist alkoholimüügi Elvas kel-

la kümnest õhtul kuni seitsmeni hommikul.
OÜ Kummix juhataja Raul Kevvai ja Otepää Motoklubi 

president Argo Raid tõid elvalastele näha ameerika auto-
sid. (8)

Verevi motellis põhjaliku siseremondi teinud uued rent-
nikud lubavad õdusat majutust ja esmaklassilist klienditee-
nindust. (9)

Murumunas algasid renoveerimistööd.
Valguta külas kümme päeva töötanud Iirimaa neiud võõ-

pasid kohaliku bussiootepaviljoni Iirimaa lipuvärviliseks.

Juuli
Elvasse nõukogude ajal ehitatud kortermajadest saab 

esimesena talveks sooja tibukollase kasuka Õuna tn 3. (10)
Folkloorifestivali Baltica 2007 ja Tartumaa Trallami raa-

mes tantsiti Verevi rannas erinevate rahvaste tantse. See 
kontsert ja paar korda suve jooksul toimuvad noorte ran-
napeod käivitasid linnas tulise diskussiooni selle ümber, kas 
sellised üritused sobivad randa. (11)

20. juulil sai neli peret linnalt korteri renoveeritud majas 
Jaani tänav 5.

Elva neiu Liina Saareni loodusfotod said rahvusvahelisel 
konkursil teise koha.

Andres Dvinjaninov lubab tuua Elvasse Straussi kuning-
riigi ürituse raames Veneetsia saatusliku karnevali. (12)

Robert Oetjen tuli Varssavist rahvusvahelistelt kooli-
noorte kergejõustikuvõistlustelt koju isikliku rekordi ja 
kuldmedaliga.

Arbimäe Konsumis peeti sarikapidu.

11 22 33

44 55 66

77 88 99
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Ümmargusi tähtpäevi 
ajaloost 2008. aastal
100 aastat tagasi (1908) rajati Uderna kõrtsist raud-
teejaamani kivitee (praegune Kesk tänav).
95 aastat tagasi (1913) alustas tööd kaheklassiline 
ministeeriumikool linnakodanik Vasara majas.
90 aastat tagasi (1918) muutus Elva kool 6-klassili-
seks Elva algkooliks.
85 aastat tagasi (1923) 1. juunil kinnitati Elvale alevi 
õigused.
* peeti Liivaorus esimene Elva laulupidu (1951. aas-
tal rajati sinna lauluväljak).
* hakkas Elva haridusseltsi juures tööle avalik raa-
matukogu.
70 aastat tagasi (1938) sai Elva linna õigused.
50 aastat tagasi (1958) liideti Peedu Elvaga.
* 20. septembril avati uus keskkoolihoone Tartu mnt. 
3
45 aastat tagasi (1963) asutati Elvas filatelistide 
ühing.
15 aastat tagasi (1993) likvideeriti rajooni kinovõrk, 
kino liideti kultuurimajaga. Direktoriks sai Kalev 
Eek.
10 aastat tagasi (1998) ühendati Elva lauluväljak ja 
Elva kultuurikeskus Sinilind ühtseks Elva kultuuri-
keskuseks Sinilind ning direktoriks sai Leelo Suidt.

Rõngu vallavolikogu tühistas 5. juulil Rõngu kooli ren-
dilepingu Riigi Kinnisvara AS-ga ning tegi vallavalitsusele 
ülesandeks otsida teisi võimalusi koolimaja renoveerimi-
seks.

August
Rannu rahvamajas oli suvekool harrastusteatrite näitle-

jatele ja juhendajatele. Kahel õhtul mängiti Rannu pargis 
“Barbara lugu”. (13)

17. augustil avati pidulikult Nõo uus spordihoone.
Presidendi tunnustuse pälvis ka elvalaste Milvi ja Jüri 

Koppeli koduaed.
22. augustil avatud riigihankepakkumisel selgus, et Ema-

jõe ja Võhandu valgala veemajandusprojektide hankele 
laekunud pakkumised on üle kolme korra suuremad esial-
gu planeeritutest ehk veeprojekti käivitamiseks on vaja 1,2 
miljardit krooni lisaraha.

21. augustist töötab Elva linnavalitsuses avalikkussuhete 
juhina Merike Järv.

September
Linnavolikogu tõstis lapse sünnitoetuse 6000 kroonini.
Saare Olerex sai Soo tänava elanikelt põhimõttelise 

nõusoleku ehitada Olerexi tankla taha kaubanduskeskus.
14 aastat Elvas tegutsenud Eha pood pani uksed kinni. 

Erapoodidest pidas Sulev Sõmermaa perepood linna kerki-
nud marketite konkurentsile vastu kõige kauem. (14)

Elva lasteaia Õnneseen õpetaja Urve Grossthali raamat 
nöörinääpsudest lõi laineid Eestimaa lasteaedades.

Rõngu vald jõudis esimeste remonditöödega anda värs-
kema ilme Uderna hooldekodule.

Elvas käis kultuuriminister Laine Jänes.
Rõngu ettevõtja Evald Mihkra oli kriminaalsüüdistuse 

tõttu sunnitud loobuma püstolist ja kohast volikogus.

Oktoober
Elva piirkonnast valiti aasta õpetajateks Külli Liblik 

(Nõo põhikool), Reet Kotkas (Elva gümnaasium), Evi Piir-
salu (Nõo põhikool), Tiiu Tirmann (Nõo põhikool) ja Kadri 
Joost (lasteaed Murumuna).

Elva linnavalitsus valis tänavu kaunimaks koduks Astra 
ja Urmas Lauri kodu Põik tänaval. Nemad esindavad Elva 
linna järgmisel aastal maakondlikul konkursil.

Muusikakool paneb kokku akordionistide orkestrit, 
mida hakkab juhatama Vahur Parksepp.

Elva lionid alustasid rahakogumist vaegnägijate toetu-
seks. (15)

Linnapea Reno Laidre lubas uute linnakodanike piduli-

kul vastuvõtul, et tänased titad kindlustatakse lasteaiakoh-
tadega.

Laulukonkursil Looduse laul olid erinevates vanusegrup-
pides parimad Anette Laumets, Eliise-Berta Tarto, Eliise 
Ustav, Kirsti Kornav, Olari Treial ja Hanna Mets.

Uderna hooldekodus toimus esimene tantsuõhtu.
22. oktoobrist töötab Elva linnavalitsuses lastekaitsespet-

sialistina Agnes Laasberg.
Eesti judomeistriks tuli Martin Järveoja.
VVV SA fotokonkursi “Märka mind!” võitis Käru põhi-

kooli 9. klassi õpilane Merit Eensoo, kelle foto “Leht jääs” 
tunnistas žürii parimaks.

30. oktoobri hommikul kella 6-7 ei väljunud Elvast ükski 
buss – bussijuhtide hoiatusstreigiga ühinesid ka Elva bussi-
juhid.

November
Elvas algas kunstikuu tulevärgiga Sinilinnu taga, Tõnu 

Talve happeningiga ning Margus Rumpi maalinäitusega 
raekojas. Elvas on kogu novembrikuu jooksul kunstikuu 
raames mitmeid põnevaid kohtumisi, näitusi ja kontserte. 
(16)

Kunstikuul tõid Elvast pärit kunstis tegevad inimesed 
oma töid gümnaasiumis avatud näitusele.

Konguta vallavanem Agu Kasetalu valitakse Rahvaliidu 
Tartumaa piirkonna esimeheks.

Kasiino kolis Elva kesklinna.
13. novembril avas uksed Arbimäe Konsum.
Kesk tänava valgustuse renoveerimise käigus viidi vanad 

õhuliinid maa alla ja paigaldati uued laternapostid.
15. novembril pidas 35. sünnipäeva lasteaed Murumu-

na.
Elvas avati ettevõtjatest sponsorite abiga heakorratele-

fon, mille lühinumber 1889 ühtib Elva raudteejaama ava-
mise aastaga.

19. novembrist on bussiootajatele taas avatud Elva vak-
salihoone.

Elva linna tänavune 18 meetri kõrgune jõulukuusk tuli 
Puka vallast ja püstitati Sinilinnu parklasse.

28. novembril Eesti Rahva Päeva pidulikul üritusel Luun-
ja rahvamajas valmistati Siiri Puhalaineni juhendamisel 3,5 
meetri pikkune ja 1,6 meetri laiune Tartumaa makett, mille 
valmistamiseks kulus 58 leiba, 5 kilo võid, 5 kilo lihatooteid, 
4 kilo kala, 8 kilo rohelist, 100 muna, 4 kilo juustu ja juustu-
segusid, heeringat, hapukurki, sibulaid, seeni, aed- ja põld-
ubasid. (17)

Novembri lõpul jõudis raamatukauplustesse Konguta 
koolitüdruku Anette-Marlen Otti kirjutatud noorsooraa-
mat “Katriin!”, mille andis välja kirjastus Tormikiri.

Detsember
Konguta vallavolikogus ei läinud läbi vallajuhtide Agu 

Kasetalu ja Jüri Lambi umbusaldamine.
Linnavalitsus kutsub inimesi uuest aastast prügi sortee-

rima.
Murumuna lasteaed sai Keskkonnateokese auhinna.
Vabariigi president tunnustas aasta vabatahtlikke. 50 

väljavalitu hulgas oli ka Kodukant Tartumaa juhatuse liige 
Aime Vilu.

Elise Ustav võitis neljandat korda üleriigilise laulukon-
kursi Jõulutäht, mida Ülenurme muusikakool korraldab 
Ursel Oja ettevõtmisel juba viiendat korda. (18)

Lasteaed Õnneseen juubeldas terve jõulueelse nädala. 
Lasteaia veerandsada tegevusaastat olid meenutamas endi-
sed ja praegused õnneseened.

Tartus tunnustati 2007. aasta maakonna parimaid sport-
lasi, kellest kolmandik elab Elva piirkonnas.

Uusaastaöö ilutulestik Elvas maksis 17 000 krooni.
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Võistlusterohke 2007. aas-
ta hooaeg on seljataha 
jäänud. Puhkeperioodki 
möödas ning tugevama-
tel on alanud juba vilgas 
baasvastupidavuse aren-
damine. Tartu Ülikooli 
Akadeemilise Spordiklubi 
ratturite hooaeg lõppes 63 
medaliga.

Jüri Kalmus

Tartu Ülikooli Akadee-
milise Spordiklubi jalg-
ratturitel oli möödunud 
hooajal rida õnnestumisi, 
kuid nagu spordis ikka, ka 
ebaõnnestumisi. Kaugeltki 
kõik ei sujunud nii, nagu 
oleks soovinud või tahtnud. 
Jalgratturite bilansiks jäi 63 
Eesti meistrivõistluste me-
dalit. Neist 33 kuldset, 11 
hõbe- ja 19 pronksikarva.

Kõige priskema meda-
lisaagi – 9 medalit, sai juu-
nioride klassi kuuluv Urmo 
Utar. Neist seitse kulda, 

Jõulukrossi võitis Caspar Austa
Elva Spordiliit korraldas aasta lõpus juba traditsiooni-
lise jalgratturite Jõulukrossi. Jõulukrossidega alustati 
aastaid tagasi, siis kui tuntud Elva koolipapa Kalev Päid 
veel Jõuluvana riietuses osalejatele kingitusi jagas. Tõsi, 
seda krossi pole saadud kahjuks igal aastal pidada. Eriti 
vihmaste ja poriste ilmade korral on oldud lõhkise küna 
ees ja kross on tulnud lihtsalt ära jätta.

Jüri Kalmus

Sedakorda sõideti Elva Staadioni parkmetsas.
Põhisõidus, kus kahe kilomeetri pikkune ring tuli lä-

bida viiel korral, ei lasknud Urmas Utar tempol langeda.
Ta vedas lausa ringide kaupa tugeva tempoga, sest ega 
muidu osa rattureid kohe grupist välja ei pudenenud. 
Teda olid aga kohe seiramas Caspar Austa ja juunioride 
klassis sõitnud Urmo Utar. Finišis panigi ennast maksma 
Austa, kes võitis sõidu ajaga 21.56. Sama ajaga sai teise 
koha Urmo Utar, mis tähendas juunioride võistlusklassis 
esikohta. Kolmandana lõpetas meeste teine Illar Lood 
ajaga 22.15. Kohe tema kannul aga juunioride teine Ardy 
Utar ja seenioride parim ning sõidu tempomeister Ur-
mas Utar. Meestest järgnesid Riho Alaru ja Kert Väinsa-
lu, kelle järel olid finišis esimene naisrattur, naisteklassi 
võitja Laura Lepasalu ja juunioride kolmanda koha võit-
ja Gert Truu. Juunioride klassis oli neljas Silver Rähn.

Sportklassis võidutses Janno Liivak Raido Kevvai ees.
Noored sõitsid kolm ringi. Siin sai ülekaaluka üldvõidu 

Oliver Parv ajaga 14.00, olles ühtlasi M16 klassi võitja.
M14 klassis jäi ära huvitav duell elvalase Henry Re-

base ja Pärnu KSK õpilase Timmo Jereti vahel. Henry 
oli korvpallitrennis murdnud näpuluu ning pidi sedakor-
da vesise suuga pealt vaatama, kuidas tema suvine põhi-
konkurent viis nende vanuseklassi võidu Pärnusse. M12 
klassis võitis Kaarel Redi. Neidudest sai Hanna Karoliine 
Arus N16 klassis esikoha ning N14 klassis tuli esimeseks 
Karin Redi.

Kergejõustiklaste edukad stardid
22. detsembril toimus Tartu Ülikooli Spordihallis TÜ 

ASK korraldatud Jõuluvõistlus, kus oli osalejaid üle va-
bariigi.

C klassis (1995/96) oli võistluste ülekaalukalt parim 
alles novembris 11 aastaseks saanud Heiros-Jaanus Sini-
mäe. Heiros võitis kõik neli kavasolnud ala ja püstitas igal 
alal ka isikliku rekordi. Kaugust hüppas ta esmakordselt 
üle viie meetri, saades võidutulemuseks 5.08. 60 meetri 
jooksu võitis ta väga hea ajaga 8,33 ja 200 meetri jooksus 
sai ta ajaks 27,7. 3 kg kuuli tõukas Heiros 9,98 meetrit. 
Väga tublilt esines ka Martin Aidla, püstitades samuti 
igal alal isiklikud rekordid. Martin sai 60 m jooksus kol-
manda koha ajaga 8,84, kaugushüppes oli ta tulemusega 
4.48 viies, kuulitõukes sai Martin seitsmenda koha (6.58) 
ja 200 m jooksus andis aeg 31,7 kümnenda koha.

Tüdrukutest sai kaks kolmandat kohta Kati Juurik, kes 
jooksis 200 m isikliku rekordiga 30,2 ja hüppas kaugust 
4.32. Elina Anderson oli isikliku rekordi 4.14ga kaugus-
hüppes kaheksas ja kuulitõukes kuues tulemusega 5.84.

B klassis (1993/94) jõudis Tanel Kaseorg kuulitõukes 
isikliku rekordiga 9.22 (4 kg) finaali ja sai seitsmenda 
koha, 200 m jooksus oli ta üheksas ajaga 28,3 ja kaugus-
hüppes kümnes tulemusega 4.67. Alvar Annuk sai 60 m 
jooksus ajaks 8,56 ja oli 9., kaugust hüppas ta 4.48.

Tüdrukutest jõudis Kirsti Anderson kaugushüppes fi-
naali ja sai kaheksanda koha tulemusega 4.27.

Võistlushooaeg jätkub TV 10 olümpiastardi maakond-
liku etapiga jaanuari keskel ja vabariikliku I etapiga 27. 
jaanuaril Tartu Ülikooli Spordihallis. Osaleb ka Elva 
Gümnaasiumi võistkond, nii et pöidlad pihku kaasaelaja-
tele ja harjutamislusti võistlejatele! Sportlikku ja edukat 
uut aastat!

Margit Aidla

29. detsembril sõideti 
Otepääl ETV - Hansa-
panga Noorte Suusasarja 
2007/2008 hooaja esime-
ne etapp, kus kavas olid 
vabatehnikasõidud. Elva 
suusaklubi noor kahe-
võistleja Kristjan Ilves 
näitas murdmaarajal head 
minekut ja võitis oma va-
nusegrupis esikoha.

Virve Tomson

Traditsiooniliselt aasta 
lõpul Otepää võistlustega 
alustanud noorte suusa-
tuurile on alanud hooaeg 
kolmeteistkümnes. ETV 
- Hansapanga Noorte Suu-
sasarja nime kannab võist-
lus viiendat aastat. Kõige 
pikemaajalised toetajad 
võistlussarjale on ETV (te-
lesaated - Suusaajakiri) ja 
Kalev (auhinnasponsor). 
Võisteldakse vanuseklas-
sides tüdrukud N11 - N20 
ja poisid M11 - M20. Viiest 
kavasolevast etapist sõideti 
esimene MTÜ Oti spordi-
klubi korraldatud osavõist-
lusel Otepääl Tehvandi 
suusastaadionil 1,7 ja 2,3 
kilomeetri pikkustel võist-
lusradadel. Rahvusvahe-
lisel noortevõistlusel oli 
suusatajaid ka Lätist ja 
Leedust.

Vanuseklassis M12 või-
tis ühe kilomeetri pikku-
sel vabatehnikadistantsil 
tulemusega 3.54,6 esikoha 
Elva suusaklubi kahevõist-
leja Kristjan Ilves. Läti 
suusataja Arturs Ivanovs 
oli ajaga 3.55,1 teine ja ühe 
kümnendikuga lätlasele 
kaotanud Henri Anton Oti 
spordiklubist kolmas. Lõ-
petas 38 võistlejat.

Noorimas vanuseklassis 
M11 läbis Andreas Ilves 
ühe kilomeetri pikkuse 
distantsi tulemusega 5.01,9 
ja oli 56 lõpetaja hulgas 24. 
Martin Kisand oli 32. Või-
tis Ranel Subka Nõmme 
suusaklubist, aeg 4.15,9.

M13 võistlusklassis tegi 
head sõitu Karl Mustjõgi, 
kes 51 lõpetaja seas saavu-
tas 1,7 kilomeetri distantsil 
ajaga 5.45,8 kaheksanda 
koha. Kaotus võitjale Siim 

Maakonna parimad sportlased 2007
Aasta lõpul väljakuulutatud Tartu maakonna spor-

dialade 64 parima hulgas oli sportlasi Elva spordiklubi-
dest 25. Aasta tublimaid õnnitles Tartu linnapea Urmas 
Kruuse. Kehalise kasvatuse ja spordi nõukogu välja vali-
tud maakonna parimaid tunnustas Tartu maavanem Esta 
Tamm. 

Maakonna 2007. aasta parimate sportlaste hulka vali-
tud elvalased:

Kuldar Sikk – autosport, Caspar Austa ja Henry Reba-
ne – jalgrattasport, Martin Järveoja – judo, Tevol Tamm 
– judo noor, Peeter Aan – jõutõstmine, Kai Soonberg – 
kergejõustiku naisjuunior, Liane Pintsaar – kergejõustiku 
noor, Marek Kalmus – kulturism, Roland Lessing – laske-
suusatamine, Karel Viigipuu – laskesuusatamise juunior, 
Kristel Viigipuu – laskesuusatamise noor, Airi Alnek 
– laskeorienteerumine, Karmen Alnek – laskeorientee-
rumise naisjuunior, Kalev Ermits – laskeorienteerumise 
noor, Ave Nigul – laskmine, Reijo Virolainen – laskmine, 
Marietta Pruuli – laskmine juunior, Maarja Liisa Maasik 
ja Lennart Pruuli – laskmise noored, Indrek Tobreluts 
– suvebiatlon, Tõnis Kartau, Illimar Pärn – suusahüpped, 
Tuule Tani – tennis, Marek Pihlak – võrkpall.

Parimad treenerid: Rein Pedaja, Jüri Kalmus.
Eesti kultuurkapitali Tartumaa ekspertgrupi spordi 

aastapreemiad pälvisid Elva gümnaasiumi õpetajad Hel-
ve Riisalu ja Aleksander Menning, treenerid Jüri Kalmus 
ja Rein Pedaja. EPP

Jalgrattahooaja kokkuvõte

Kristjan Ilves võitis noorte 
suusasarja etapil esikoha

Lehismetsale Oti spordi-
klubist oli 24,7 sekundit. 
Elvalane Kaius Loos oli 
37.

M14 vanuseklassis oli 
1,7 km rajal võistlejaid 39. 
Kristo Kompus sõitis tu-
lemusega 5.23,7 viiendale 
kohale. Kaotus võitjale 
Martti Rellile Tartu suusa-
klubist oli pool minutit.

M16 võistlusklassis või-
tis 2,3 km rajal esikoha 
lätlane Rinalds Kostjukovs 
suusaklubist Madonas 
BJSS ajaga 5.46,4. Teine oli 
Janari Rajas suusaklubist 
Margus, aeg 5.51,9. Poo-
lesaja lõpetaja hulgas olid 
elvalastest Kalev Ermits 

36. ja Jaan Särg 46.
M18 vanuseklassis oli 

3,9 km distantsil kiireim 
suusaklubi Margus võist-
leja Rauno Avel ajaga 
10.31,3. Heigo Lepik kao-
tas võitjale 51,2 sekundit 
ja oli tulemusega 11.22,5 
kuueteistkümnes. Ajaga 
11.44,5 oli Rando Kaljuvee 
26. Esikohale 1.17,5 kaota-
nud Andreas Tobreluts oli 
29., aeg 11.48,8. Osales 74 
suusatajat.

Naisvõistlejad sõitsid 
2,3 km pikkusel ringil.

N18 vanuseklassis lõ-
petas Kristel Viigipuu 34 
võistleja hulgas tulemuse-
ga 7.45,2 kuueteistküm-

nendal kohal. Esikoha 
saavutas ajaga 6.19,2 Oti 
spordiklubi suusataja Triin 
Ojaste. Teine oli Heidi 
Raju Nõmme suusaklubist, 
aeg 6.53,3.

N20 klassis oli lõpeta-
jaid 18. Elvalastest oli aja-
ga 9.02,4 Karmen Alnek 
viieteistkümnes. Võitis 
võrulanna Kaidi Udras tu-
lemusega 6.26,8. Teine oli 
Liis Kalda Oti spordiklu-
bist, aeg 6.34,4.

ETV - Hansapanga 
noorte suusasarja teine 
etapp sõidetakse klassi-
katehnikas 20. jaanuaril 
Mammaste suusaradadel.

üks hõbe ja üks pronks. 
Teist ja kolmandat kohta 
jäid jagama seitsme me-
daliga naiste-eliit klassis 
Laura Lepasalu (3 kuld- ja 
4 pronksmedalit) ja juunio-
ride klassis Gabriel Leppik 
(2 kulda, 3 hõbedat ja 2 
pronksi). Meeste-eliidis jäi 
Caspar Austa laeks kuus 
medalit (3 kulda, 2 hõbedat 
ja 1 pronks). Viis medalit 
korjas M-14 klassis võistel-
nud Henry Rebane, neist 
neli kuldset ja üks pronks. 
Neli medalit said Margot 
Oinus ja Sirje Lepik.

Kolme medaliga pidid 
leppima Artur Schotter, 
Mihkel Agarmaa ja Hanna 
Karoliine Arus. Kahega 
Laura-Brit Mekk, Urmas 
Utar ja Grete Treier.

Ardy Utar, Rainer 
Põvvat, Kert Väinsalu, 
Maarja Kuuskvere, Tõiv 
Tamm ja Raino Miilmann 
said igaüks ühe medali. 
Üldse jagus TÜ ASK jalg-

ratturitele 19 medalit.
Kõigi alade ja kõigi va-

nuseklasside kokkuvõttes 
kuulus klubidest TÜ ASK 
jalgratturitele üldjärjes-
tuses esikoht. Samuti olid 
meie ratturid parimad ka 
maastikusõidu arvestuses. 
Trekisõidus saadi teine ja 
maanteesõidus samuti tei-
ne koht.

Võistkondlikult võide-
ti viiest alast tervelt neli 
– eliitklassi teatekross, 
noorte teatekross, eliidi 
võistkondlik sprint ja juu-
nioride 4 km meeskondlik 
jälitussõit trekil.

Individuaalreitingutes 
saadi kõrgeimad kohad 
maastikusõidus, kus juu-
nioridest oli teistest pea-
jagu üle Urmo Utar, ko-
gudes 60 punkti. Gabriel 
Leppik oli 46 punktiga 
kolmas. U-23 klassis sai 
Rainer Põvvat 48 punktiga 
kolmanda koha. Naiste-
eliitklassis sai Laura Lepa-

salu esikoha. Maanteesõi-
dus oli juunioridest neljas 
Gabriel Leppik ja naistest 
jagas esimest-teist kohta 
Laura Lepasalu. Trekisõi-
dus oli juunioridest teistest 
peajagu üle Urmo Utar 
97,75 punktiga. Naistest 
sai kolmanda koha Maarja 
Kuuskvere. Meeste-eliidis 
sai teise koha Caspar Aus-
ta.

Kõigi alade kokkuvõt-
tes sai meeste-eliitklassis 
teise koha Caspar Austa. 
Naiste-eliidis kuulus Laura 
Lepasalule esikoht. Maar-
ja Kuuskvere oli viies. 
Juunioride klassis said 
kaksikvõidu Urmo Utar 
193,8 punktiga ja Gabriel 
Leppik 153,8 punktiga. 
Neljas koht kuulus Artur 
Schotterile 123,8 punktiga. 
Seenior 0 klassis oli seits-
mes Raimond Pihlap ning 
Seenior 2 klassis teine Ur-
mas Utar.

Mitmekordne Eesti noortemeister kahevõistluses Kristjan Ilves alustas tänavust võistlushoo-
aega eduka stardiga murdmaarajal.

Foto: arhiiv
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Ostame pidevalt saare- ja tam-
mepalke. Info tel. 504 8445

Küttepuud (ka kuiva). 513 8937

Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Betoon pumpamisega. Tel. 529 
1979

OÜ müüb pidevalt ehituslikku 
saematerjali. 5373 5466

Müüa suusad, saapad, side-
med, kepid, uisud. 504 5909 
Valga mnt 1A

Müüa VW Passat 1992 must se-
daan v.heas korras. 5567 0584

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Bobcati teenus. 529 6706

Rõngu Pagar (asukohaga Tartu-
maa, Valga mnt 2, Rõngu) võtab 
tööle kondiiter-pagari. Info tele-
fonil: 5553 9302; 5553 9300

Müüa 4-toaline renov. korter
Rõngus. Uus köögimööbel koos 
tehnikaga, vannitoas pesumasin 
jne. Hind 650 000.-. Tel. 529 1558

Üürile anda 2-toal krt (24 m²). 
2000.- Järve tn. 5667 8677

PANDITA KIIRLAENUD kuni 
7000 kr, suurem laen sõidu-
ki (jääb Teile) või kinnisva-
ra tagatisel. Lõunalaenud 
OÜ, Jüri 39, Võru, www.
lounalaenud.ee 5680 8199.
Nüüd ka laupäeval avatud!

Võlgade KIIRMENETLUS koh-
tuväliselt ja kohtus, õigusabi, 
tel. 5551 8899, Lõunalaenud 
OÜ, Jüri 39, Võru

Jagame Anu kaotusvalu
kalli isa

RUDOLPH JUHANSONI
kaotuse puhul.

Elva lasteaia Õnneseen pere

Sõbralikku naabrimeest
RUDOLPH JUHANSONI

mälestavad perekonnad 
Märtin ja Malts

Südamlik kaastunne
Anule ja Enele.

Avaldame kaastunnet
Anule ja Enele kalli isa

RUDOLPH JUHANSONI
kaotuse puhul.

Perekond Kuurits

Elva Linnavolikogu 
17.12.2007 otsusega nr 86 
algatati Kesk 29 ja Pargi 11a 
detailplaneeringu koostami-
ne ja kinnitati lähteülesan-
ne. Planeeritava ala suurus 
on 24207 m². Eesmärgiks 
on lasteaia hoone laienda-
mine ja mänguväljaku ra-
jamine, juurdepääsuteede 

Sügav kaastunne
Enele ja Anule kalli isa

RUDOLPH JUHANSONI
kaotuse puhul.

Urve, Jüri, Arto, Viire, Jaak, 
Reet, Iia, Taisi, Mare, Kersti

TEADE

Avaldame kaastunnet
Enele ja Anule isa

RUDOLPH JUHANSONI
kaotuse puhul.

Riina laste ja lastelastega

ja heakorrastuse lahenduse 
koostamine.

Elva Linnavolikogu 
17.12.2007 otsusega nr 87 
algatati Põllu 16 detail-
planeeringu koostamine 
ja kinnitati lähteülesanne. 
Planeeritava ala suurus on 
1518 m². Eesmärgiks on 
õigusliku aluse loomine ela-

ERNA KLAUS

Mälestame head sõpra.
Sügav kaastunne omastele.

Angelina, Helju ja Laine

Mälestame head naabrit
ERNA KLAUSI

Korterinaabrid Angelina, 
Peeter, Andres

IRENE TIKS
Mälestame vanamemme. 

Avaldame kaastunnet
Evile perega armsa ema 

kaotuse puhul.

Üle tee naabrid Laiva,
Paap ja Koosa

Jäi tühjaks koduõu ja tuba…

Südamlik kaastunne
Anule ja Enele armsa isa

RUDOLPH JUHANSONI
surma puhul.

Marge, Kristi, Ave

mu projekteerimiseks.
Elva Linnavolikogu 

17.12.2007 otsusega nr 85 
algatati Valga mnt 5 detail-
planeeringu koostamine ja 
kinnitati lähteülesanne. Pla-
neeritava ala suurus on 3517 
m². Eesmärgiks on õigusliku 
aluse loomine kaubandus-
hoone projekteerimiseks.

KUULUTUSED

TEADE
Tartu mnt 18 detailpla-

neeringu avalikul väljapa-
nekul esitati üks ettepa-
nek planeeringulahenduse 
kohta. Elva Linnavalitsus 
korraldab detailplaneerin-
gu avaliku arutelu 17. jaa-
nuaril 2008 kell 15.00 lin-
navalitsuse saalis, Kesk 32.

Niisiis peab alates 1. jaa-
nuarist 2008 iga suurema 
kortermaja juures olema 
vähemalt üks segajäätme-
te konteiner ja üks kontei-
ner, kuhu kogutakse kok-
ku puhas paber. Kohalikul 
omavalitsusel peab olema 
jäätmehoolduseeskiri, siis 
on tal lootust oma prü-
gist lahti saada ka siis, 
kui prügi sorteerimisel 
esineb puudujääke. Kõik 
individuaal- ja väiksemad 
majad peavad muretsema 
olmejäätmete konteineri, 
mida tühjendatakse vähe-
malt korra kuus.

Sirje Veldi

Iga inimene peaks suut-
ma oma kodus olmejäät-
metest eraldada vähemalt 
pandipakendi, segapaken-
di, vanapaberi ja ohtlikud 
jäätmed. Vanad ravimid 
tuleb viia Konsumi või 
Kesklinna apteekidesse, 
patareisid koguvad mõle-
mad Konsumid, kauplused 
AjaO ning Kodu&Tehnika. 
Õlijäätmeid, õlifiltreid 
ja akusid kogub Alexela 
tankla (Tartu mnt 31b). 
Vanad rehvid tuleb sõidu-
tada Aardlapalu prügilas-
se, kusjuures korraga võe-
takse vastu vaid kaheksa 
rehvi.

Hoopis raskem on muu 
ohtliku prügiga, mida 
igapäevaselt nagu polegi 
kuhugi toimetada. Sellise 
probleemse prügi hulka 
kuuluvad värvi-, liimi- ja 
lakijäätmed, päevavalgus-
lambid, olmekeemia, ke-
mikaalid ja kraadiklaasid 
ning ka suuremõõtmeline 
kodutehnika. Elva linna-
majandusosakond soovi-
tab neid jäätmeid hoida 
seni näiteks keldris, kuni 
avaneb võimalus need 
paar korda aastas korral-
datavate kogumisaktsioo-
nide käigus ära anda.

Linnamajandusosakon-
na keskkonnaspetsialisti 
Marika Upruse sõnul tekib 
selliseid jäätmeid igal aas-
tal üha rohkem ning see-
tõttu kaalub linn võimalust 
korraldada suuremahuliste 
jäätmete (mööbel, kodu-
tehnika) kogumisaktsioo-
ne näiteks kevadel ning ka 
väiksemate ohtlike jäät-
mete kampaaniaid senise 
kahe korra asemel aastas 
näiteks kolm korda.

Kui juba on asutud prü-
gi liigiti sorteerima, siis 
tasub teha seda õigesti. 
Paberi ja papi konteineril 
maja ees pole mõtet, kui 
sinna lisaks puhtale pabe-
rile (ajalehed, ajakirjad, 
paberkotid, vihikud, joo-
nistuspaber jms) pannak-
se ka tetrapakendeid või 
muud määrdunud või mär-
gunud paberit, mis kuulub 

olmeprügi hulka. Või kui 
näiteks olmeprügikontei-
nerisse visatakse päevaval-
guslampe või värvipurke, 
mis kogutakse kokku eri-
aktsioonide käigus.

Paljud inimesed ei tea, 
et näiteks segapakendi-
konteinerisse võib panna 
nii klaas- kui metalltaarat, 
samuti plastikut ja kilepa-
kendeid. Küll aga tuleb 
need enne sinna viimist üle 
loputada. Kes seda teha 
ei viitsi, paneb mustad 
pakendid olmeprügikon-
teinerisse. Samas käivad 
paberikonteinerisse ka pe-
supulbripakendid, millest 
on pulber välja raputatud 
ning toiduainete paberpa-
kendid, mis pole toiduga 
otseselt kokku puutunud 
ja määrdunud.

Olmeprügikonteine-
risse tuleb visata aga ka 
sellised pakendid, nagu šo-
kolaadi ja kommipaberid, 
vahtplastist toidualused, 
vorstide ja juustude ümber 
olev plastik ja fooliumpa-
kend.

Kui nn vale prügi on 
tuvastatav, võib prügive-
daja keelduda konteineri 
tühjendamisest ja kirja 
läheb tühisõit, mille kõik 
majaelanikud siis enamas-
ti ühiselt kinni maksavad, 
sest kogemused näitavad, 
et on üsna raske tuvasta-
da, kes just majaelanikest 
prügi valesse konteineris-
se sokutas või kas seda ei 
teinud üldse mõni möö-
dakäija. Kui aga ühistu on 
saanud trahvi ja süüdlast 
on võimalik tuvastada, on 
ühistul õigus trahvisumma 
sellelt isikult välja nõuda.

Elva linnas on 22 kogu-
miskonteinerit, kuhu saab 
tasuta ära panna kõikvõi-
maliku segapakendi. Et 
pakendeid tekib ohtralt, 
siis peaks nende sortimi-
ne (puhtad ja määrdunud 
eraldi) ja segapakendikon-
teinerisse viimine säästma 
raha, sest olmeprügikon-
teiner ei saa nii ruttu täis. 
Samas nõuab seadus ka 
eramajade olmeprügikon-
teineri tühjendamist re-
gulaarselt vähemalt kord 

kuus, mis mõnel puhul 
paneb inimesed prügi sor-
timisest hoopis loobuma 
ja hoolitsema selle eest, 
et prügikonteiner ära-
veo ajaks ikka korralikult 
täis saaks, sest raha tuleb 
maksta niikuinii. Küll aga 
võib selline sortimine olu-
liselt vähendada prügiveo-
kulusid kortermajadel, kus 
seni veeti prügi ära näiteks 
korra nädalas, korraliku 
sorteerimise puhul ehk 
võiks sagedus olla näiteks 
kaks korda kuus. Samas 
on tõenäosus suures majas 
inimeste teadlikkust selli-
sele tasemele viia jälle tun-
duvalt väiksem, kui seda 
annab korraldada ühe- või 
kahepereelamus.

Kui ehk klaasi ja ohtliku 
prügi puhul on enamas-
ti selge, mis on mis, siis 
kõikvõimelike pakendite 
ja isegi paberi puhul on asi 
tunduvalt segasem. Kõige 
lihtsam on meeles pida-
da, et määrdunud paber 
ja pakend on olmeprügi, 
kui aga näiteks salati- või 
konservikarbi või piimapa-
kendi puhtaks pesete, siis 
võite selle rahumeeli viia 
segapakendi konteinerisse. 
Inimeste otsustada on, kas 
ja kui palju nad on valmis 
sorteerimisega tegelema.

Sellest, kes vastutab va-
lesti sorteeritud prügi eest, 
pole ühtset arvamust seni 
kujunenud. On pakutud, 
et konteineri õige sisu on 
kortermaja ühisvastutus, 
sest on rikutud jäätme-
vedajaga sõlmitud lepin-
gut. Samas leitakse, et kui 
keegi ühistu liikmetest on 
jätnud oma jäätmed sor-
teerimata, siis ei saa selle 
eest karistada kogu ühis-
tut. Ühistut saab karistada 
vaid juhul, kui ta ei paigal-
da uuest aastast vanapa-
berile eraldi konteinerit. 
Kas ka eramajadelt, kus 
paber põletatakse enamas-
ti ahjus või pliidi all ära, 
hakatakse nõudma eraldi 
vanapaberikonteinerit, on 
iga omavalitsuse otsusta-
da. Elva peagi valmivasse 
jäätmehoolduseeskirja 
ilmselt seda nõuet ei pan-
da, sest linnavalitsus on 
paigaldanud linna erineva-
tesse kohtadesse kolmteist 
konteinerit, kuhu saab va-
napaberi tasuta ära anda.

Prügi sorteerimisel tu-
leb siiski jääda mõistuse 
piiresse ning mitte teha 
sellest enesele lahenda-
matut ristsõnamõistatust. 
Võimalik, et mõned prü-
gikotid jäävad nüüd metsa 
viimata, kuid üha rohke-
matest ja mitmekordsetest 
pakenditest, mida oleme 
tarbijaina sunnitud iga 
päev poest kaasa ostma, 
see meid ega loodust ei 
säästa.

Prügi sorteerida
või mitte – oma asi

Foto: arhiiv
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OÜ Marepleks   *   Valga mnt 7A   *   tel 7 303 665

Parimad autokaubad - FIXUS!
WWW.FIXUS.EE

-3000.-
Roller Fribest 19

hind enne 15900.-

järelmaksu kuumakse alates  328.-

p Talve kl e e papa kukumum Talve parim pakkumine!!!


